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فارغ التحصيلان بدهكار محدوديت
 دارند اما بدهكاران بانكي نه!

 مرتضي دهقان*
صندوق رفاه دانش��جويي براي همه دانش��جويان نامي 
آشناس��ت، صندوقي كه در دوران دانشجويي وام هاي از 
قبيل وام ضروري، وام تحصيلي، وام مسكن و ... مي دهد 
تا دانشجويان بتوانند با مبالغي كه از اين صندوق دريافت 
مي كنند، گذران زندگي دانشجويي كنند و مشكلات مالي 

خود را مرتفع سازند. 
اما اين همه ماجرا نيست، اين قسمت خوش ماجراست.
وام هاي دانش��جويي صندوق رفاه ب��ا افزايش هزينه ها و 
مسئله گراني نه تنها كفاف مخارج دانشجويي را نمي دهد 

بلكه به موقع هم به دانشجويان پرداخت نمي شود. 
اولويت پرداخت وام ه��اي دانش��جويي در صندوق رفاه 
دانشجويان عموماً با دانش��گاه هاي تهران و بزرگ مركز 
كشور است. حال آنكه بس��ياري از دانشجويان كه به اين 
مبالغ ه��ر چند كم ني��از دارند در دانش��گاه هاي مناطق 
محروم كش��ور در حال تحصيل هس��تند اما بي عدالتي 
جغرافيايي مانع از ديده شدن آنها ش��ده است و در اكثر 
مواقع دانشجويان مناطق محروم وام هاي خود را در آخر 

ترم و حتي ترم بعد دريافت مي كنند. 
مسئله بعدي در مورد بازپرداخت وام هاي دانشجويي است. 
دانشجويان هنگام تسويه حساب با دانشگاه بايد 10 درصد 
از مبلغ كل بدهي خود را به صندوق رفاه به صورت نقدي 
پرداخت نمايند و ما بقي طي دفترچه اقساطي كه به آنها 
داده مي شود بايد پرداخت شود. اما مسئله اصلي اين است 
كه در شرايطي كه فارغ التحصيلان دانشگاهي بزرگ ترين 
جامعه بيكاران كشور را تشكيل مي دهند، با چه درآمدي 
قرار اس��ت اقس��اط مربوط به وام هاي دوران دانشجويي 
خود را پرداخت نمايند.  متأسفانه در اين سال ها كه ركود 
و بيكاري بر كش��ور حاكم شده اس��ت، فارغ التحصيلان 
دانشگاهي با مشكلات زيادي روبه رو شده اند كه مشكل 
بازپرداخت وام هاي دانش��جويي هم به مشكلات آنها نيز 
اضافه شده است و اگر دانشجويي در اين موقعيت بتواند 
شغلي براي اس��تخدام پيدا كند بايد اصل مدرك خود را 
ارائه دهد اما به محض مراجعه به دانشگاه براي اخذ مدرك 
تحصيلي خود بايد در گام اول با صندوق رفاه دانشجويان 
تسويه حساب كند كه با توجه به مسئله بيكاري و درآمد 
نداش��تن يك فارغ التحصيل، زندگي فرد را با يك بحران 
روبه رو مي س��ازد.  متأس��فانه در صورتي كه دانشجويان 
نتوانند بدهي خود را به صندوق پرداخت نمايند، به جاي 
آنكه صندوق دلايل عدم بازپرداخت را كه همان بيكاري و 
ركود است درك كند با فشار جريمه گرفتن كه در عرض 
س��ه ماه مبلغ بدهي فارغ التحصيلان را دو برابر مي سازد 
مي خواهد فارغ التحصيل بي��كار را مجبور به بازپرداخت 
بدهي نمايد، اين در حالي است كه كشور با بدهكاران بزرگ 
بانكي روبه رو است اما هيچ گاه چنين قوانين سختگيرانه اي 
براي آنها در نظر گرفته نشده است و حتي بدون گرفتن 
ضمانت از آنها مبالغ ميلياردي وام مي گيرند و پرداختي 
هم در كار نيست. البته بايد گفت كه اگر دولت به دغدغه 
معيشت و شغل دانش آموختگان دانشگاه ها توجه بيشتري 
بكند يا  كشور از وضعيت ركود خارج شود، دانش آموختگان 

هم به راحتي مي توانند بدهي خود را بپردازند. 
*دبير اسبق انجمن اسلامي دانشجويان دانشگاه 
دريانوردي و علوم دريايي چابهار

تريبون دانشجويي

کارنامه فرهادي در بورسيه ها 
و فرهنگ شهادت قابل دفاع نيست

رقابت گفتماني در محيط دانشجويي
دانش��جو بايد در زمينه   مس��ائل گوناگون كشور، مسائل 
اجتماعى، مسائل اقتصادى، مس��ائل سياسى، تحليل در 
اختيار مردم بگذارد؛ يعنى مردم بايستى بتوانند از تحليل 
دانشجويان بهره  مند بشوند، استفاده كنند؛ قدرت تحليل 
دانشجو بايد اين ]طور[ باشد. اين   هم متكى است به مطالعه؛ 
بايد مطالعه كنند. اين  جور نباش��د كه نگاه دانشجو صرفاً 
نگاه احساسى ]باش��د[؛ داده هاى ذهنى شما فقط مسائل 
روزنامه  اى نباشد؛ روى مس��ائل فكر كنيد، مطالعه كنيد، 
بحث كنيد... در محيط دانشجويى،»رقابت گفتمانى« چيز 
خوبى اس��ت، درصورتى  كه با تحمل مخالف همراه باشد. 
از وجود مخالف نه بايد انس��ان تعجب بكند، نه بايد انسان 
خشمگين بشود، نه بايد انسان بيمناك بشود؛ هيچ  كدام از 
اين سه حالت در قبال مخالف، قابل قبول نيست. اگر انسان 
از داشتن مخالف تعجب بكند، معناى آن اين است كه نسبت 
به خودش خيلى خوشبين است؛ تعجب مي كند كه كسى 
با او مخالف باشد. تعجب ندارد! خب، هر انسانى، هر فكرى، 
هر جهتى و جهت  گيرى و جريانى، يك عده مخالف دارد، 
اين  جور هم نيست كه بگوييم آن مخالف ها خطا مي كنند؛ 
نه، نقاط ضعفى وجود دارد و آن نقاط ضعف موجب مي شود 
يك عده  اى مخالفت بكنند. بنابراي��ن وجود مخالف نبايد 
تعجب ما را برانگيزد؛ همچنان  كه نبايد خشم ما را برانگيزد و 
عصبانى بشويم كه چرا با ما مخالفند؛ نه، مخالفت قابل فهم 
است، قابل قبول اس��ت. وحشت هم نبايد بكنيم؛ وحشت 
كردن از وجود مخالف، نشان  دهنده   اين است كه انسان به 
استحكام موضع خودش خاطرجمع نيست و اطمينان ندارد؛ 
نه، منطقى داريم، پايه هاى اين منطق را محكم مي كنيم، 
مستحكم مي كنيم، وارد ميدان رقابت گفتمانى مي شويم و 

بحث مي كنيم؛ روحيه   دانشجو بايد چنين چيزى باشد... 
يكم مرداد ماه 1393

كلام رهبر

سخن گفتن در اهميت جايگاه دانشگاه شايد 
چندان صحيح نباشد. نه از آن روي كه دانشگاه، 
جايگاهي ندارد، بلك�ه از آن جهت كه جايگاهِ 
دانشگاه و نقش آن در آينده يك كشور آنقدر 
مهم و واضح اس�ت كه اساساً نيازمند توضيح 
نيست! بنيانگذار كبير انقلاب اسلامي در همين 
زمينه مي فرمايد:»دانشگاه مركز سعادت و در 
مقابل، شقاوت يك ملت است. از دانشگاه بايد 
سرنوش�ت يك ملت تعيين بش�ود. دانشگاه 
خوب يك ملت را سعادتمند مي كند و دانشگاه 
غيراسلامي، دانشگاه بد، يك ملت را به عقب 
مي زند. آنچه در اس�لام مطرح اس�ت، اموال 
نيست؛ ماديات نيست؛ معنويات است كه بايد 
از دانشگاه به همه اقشار سرايت بكند. يعني 
چه دانش�گاه شما و چه دانش�گاه روحانيون. 
اين دو قشر هس�تند كه تربيت امت به عهده 
اين دو قش�ر است. « بر اين اس�اس، دانشگاه 
را مي توان يكي از دو س�نگر كليدي كش�ور 
دانست. س�نگري كه وظيفه اصلي آن توليد 
فكر و حراست از مرزهاي فرهنگي كشور است. 
طي سال هاي اخير اما مس��ئولان وزارت علوم ما 
با كنار نهادن چندين س��ند بالادستي در حوزه 
آموزش عالي كش��ور، داوطلبانه اقدام به اجراي 
س��ند آموزش��ي 2030 نموده اند. س��ندي كه 
البته نهايتاً پ��س از تأيي��د و تكذيب هاي مكرر 
مس��ئولان مربوط��ه در وزارت علوم، الس��اعه از 
دس��تور كار خارج ش��ده اس��ت! 21 آذر ماه 95 
بود ك��ه خبرگ��زاري دولتي ايرنا طي گزارش��ي 
نوشت:»س��ند ملي آموزش 2030 روز شنبه با 

حضور محم��د فرهادي وزير عل��وم، تحقيقات و 
فناوري، فخرالدين احمدي دانش آشتياني وزير 
آموزش و پرورش، شهيندخت مولاوردي معاون 
رئيس جمه��ور در امور زنان و خان��واده و جمعي 
از مس��ئولان وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش 
پزشكي رونمايي شد.« وزير محترم علوم سپس 
در تشريح سند مذكور اظهار داشت:»كميسيون 
علمي، فرهنگي و تربيتي سازمان ملل )يونسكو( 
در ايران، در چارچوب عمل جهاني آموزش 2030 
و مطابق با آخرين مصوبات و دستورات بين المللي 
اقدام به تدوين سند ملي آموزش ملي 2030 ايران 

كرده است.«
وي البته بعدها ابتدا سند مذكور را نيازمند ويرايش 
معرفي كرده، سپس از لغو آن خبر داد. سؤال اين 
است كه چرا ما بايد دستور كار آموزش نخبه ترين 
فرزندان خود در دانش��گاه ها را از س��ازمان مللي 
دريافت كنيم كه پيش��ينه و عملكرد كنوني آن 
آشكار اس��ت؟ چنين واقعيتي طبيعتاً نمي تواند 
چندان ساده تلقي شود. فروردين ماه سال گذشته 
بود كه روايت رسانه ها از پيشينه سرپرست مركزي 
همكاري هاي بين المللي وزارت علوم، زنگ خطرِ 
نفوذ در اين وزارتخانه را به صدا درآورد. وي پيش 
از اين مشاور رئيس دفتر امنيتي امريكا در دوبي 
بوده و در شوراي ملي ايرانيان )ناياك( نيز عضويت 
داش��ته اس��ت. به كار گيري چنين فردي براي 
س��امان دادن همكاري هاي بين المللي طبيعتاً 
بايد هم سند 2030 را به دنبال خود داشته باشد. 
حالا اما جديداً خبر مي رسد وزارت علوم بخشنامه 
حذف درس »آشنايي با معارف دفاع مقدس« را 

به زيرمجموعه خود ابلاغ كرده است. مسئله اي 
كه واكنش برخي نمايندگان مجلس، اس��اتيد و 

دانشجويان دانشگاه ها را در پي داشته است. 
27 تير ماه سال جاري، 45 نماينده مجلس طي 
نامه اي خطاب ب��ه وزير عل��وم در همين زمينه 
مي نويسند:»جاي تعجب و تأسف است در دوران 
وزارت جنابعالي و در مقطعي كه شائبه اعمال و 
اجراي پنهاني و زيرپوس��تي مفاد سند آموزشي 
2030 وجود دارد، بخشنامه عدم ارائه و به عبارتي 
حذف اين درس به رغم سفارشات حضرت امام 
)ره( و تأكي��دات مقام معظم رهب��ري مبني بر 
ترويج فرهنگ ش��هادت و ايثار در دانشگاه هاي 
كش��ور ابلاغ مي گردد!« وزارت علوم البته پيش 
از اين در بهمن ماه گذشته طي اطلاعيه اي گفته 
بود:»پيرو انتشار خبري در برخي رسانه ها مبني بر 
حذف درس »ارزش هاي دفاع مقدس« از مجموع 
دروس كارشناسي، به اطلاع مي رساند كه درس 
»ارزش هاي دفاع مقدس« پيش از اين نيز جزو 
دروس اجباري نبوده است و كماكان جزو دروس 
اختياري به شمار مي رود.« حالا اما ظاهراً واقعيت 
چيز ديگري شده است و دانش��جويان دانشگاه 
پيام نور در مقطع كارشناسي، امكان انتخاب درس 

مذكور براي سال تحصيلي جديد را ندارند!
همين آبان ماه سال گذشته بود كه مدير آموزش 
بنياد حفظ آثار و نشر ارزش هاي دفاع مقدس از 
ساماندهي 2500 استاد درس آشنايي با علوم و 
معارف دفاع مقدس خبر داده و گفته بود:»از سال 
۸۸ تاكنون 2 ميليون دانشجو و طلبه درس دفاع 
مقدس را گذرانده اند. 3 هزار و 500 كلاس درس 

دانش��گاه ها و مراكز آموزش عالي كش��ور و هزار 
و 200 اس��تاد در هر ترم دو واحد درس آشنايي 
با علوم معارف دفاع مق��دس را ارائه مي كنند.« 
وي تدري��س درس دفاع مقدس در دانش��گاه ها 
را مصوبه ش��وراي عال��ي انق��لاب فرهنگي ذكر 
كرده و مي گوي��د: »مصوبه 646 ش��وراي عالي 
انقلاب فرهنگ��ي در 30تيرم��اه 13۸۸ تنظيم 
شد و تدريس درس دفاع مقدس در دانشگاه ها و 
مراكز آموزش عالي در آن پيش بيني شد.« حالا 
اما ظاهراً وضعيت فرق كرده اس��ت. فرق كردني 
كه در واپس��ين روزهاي وزارت محمد فرهادي، 
خدمات جديدي را به جامعه دانش��گاهي كشور 

ارائه مي كند!
انگار نه انگار كه مس��ئولان محترم در كشوري 
مديريت مي كنند ك��ه تمام هوي��ت، جايگاه، 
آرامش و زندگ��ي خود را مديون خون ش��هدا 
هستند و انگار نه انگار كه امام شهدا فرمود:»خدا 
مى داند كه راه و رسم شهادت كور شدنى نيست 
و اين ملت ه��ا و آيندگان هس��تند ك��ه به راه 
شهيدان اقتدا خواهند نمود و همين تربت پاك 
شهيدان است كه تا قيامت  مزار عاشقان ، عارفان 
، دلسوختگان و دارالشفاى آزادگان خواهد بود.« 
در اين شرايط معلوم نيست حذف درس آشنايي 
با معارف دفاع مقدس با ك��دام منطق صورت 
مي پذيرد و منافع آن به حساب چه كسي واريز 
خواهد شد؟ مرور واقعيات ديگري در مجموعه 
تصميم��ات وزارت عل��وم نيز نش��ان مي دهد 
مسئولان محترم آن وزارتخانه پس از لغو سند 
استعماري 2030 نيز ظاهراً به دنبال جايگزيني 
آن با طرح هاي ابداعي خود هستند. روشن است 
كه اگر با يك خوش بيني فوق العاده، اجراي سند 
2030 را نيز بتوان س��هوي تلقي نمود، حذف 
درس آش��نايي با معارف دفاع مقدس را ديگر 

نمي توان سرسري گرفت. 
حذف درس مذكور در زيرمجموعه وزارت علوم 
البته تازگي ندارد. مهر ماه 94 نيز معاون پژوهشي 
بنياد حفظ آثار نش��ر ارزش ه��اي دفاع مقدس 
لرستان ضمن انتقاد از حذف درس آشنايي با دفاع 
مقدس در دانشگاه فرهنگيان لرستان گفته بود:»با 
وجود اهميت آشنايي معلمان با فرهنگ جهاد و 
شهادت اما متأسفانه دانشگاه فرهنگيان لرستان 
اقدام به حذف درس آش��نايي ب��ا دفاع مقدس و 
عدم ارائه آن كرده اس��ت.« وي در همان مقطع 
البته گفته بود طبق بررسي هاي انجام شده درس 
دفاع مقدس در دانشگاه فرهنگيان برخي ديگر 
از استان ها نيز ارائه نش��ده است! خلاصه آنكه در 
روزهاي پاياني مأموريت محمد فرهادي در وزارت 
علوم، معلوم نيست چه كساني مستقيماً به جنگ 
تاريخ زرين اين مرز و بوم و شهداي هميشه جاويد 
آن رفته اند. دوستان محترم اين راه پايان خوشي 

ندارد. شهدا، دانشجويان بورسيه نيستند!

  حسن رضايي
مرگ اندوه بار مريم ميرزاخاني در 23 تير ماه 
گذشته، براي تمام ايرانيان يك شوك بود. در 
همين فضا، بحث پيرام�ون چرايي مهاجرت 
نخبگان و ف�رار مغزها، از جمل�ه موضوعات 
پرتك�رار محافل علمي و رس�انه اي كش�ور 
طي دو ماه اخير بوده اس�ت. ميرزاخاني واقعاً 
بزرگ بود و اثبات ش�خصيت علمي وي نياز 
به توضيح ن�دارد. ما نيز قص�د نداريم درباره 
ابع�اد مختل�ف ش�خصيت علم�ي او در اين 
نوشته بحث كنيم. سخن اين است كه امثال 
ميرزاخاني كم نيستند؛ نخبگان پرشماري كه 
هر س�ال، جلاي وطن را بر قرار در آن ترجيح 
داده و غالب�اً پس از تكمي�ل تحصيلات خود 
در رش�ته هاي تخصصي نيز هرگز به كش�ور 
بازنمي گردند. سؤال اين است كه كدام شرايط 
قانوني، اجتماع�ي، كاري و پژوهش�ي باعث 
مي ش�ود تا امثال مريم ميرزاخان�ي به خارج 
از كش�ور برون�د و در آنج�ا ماندگار ش�وند؟ 
پاسخ خوش بينانه به اين سؤال مي تواند اين باشد 
كه مهاجرت براي كسب علم، پيش از اين نيز- در 
دوره ابن سينا و ديگران- نيز وجود داشته و اساساً 
چيز عجيبي نيس��ت. نگاهي به رق��م مهاجرت 
دانش��جويان ايراني طي س��ال هاي گذشته اما 
ترديدهايي جدي بر اين فرضيه وارد كرده كه آن را 
حتي تا حدودي مضحك مي نمايد. از سوي ديگر، 
مهاجرت دانشجويان برخي دانشكده هاي برتر 
جهان كه اتفاقاً در كشور عزيز خودمان قرار دارند، 
آن فرضيه پيش گفته را ب��ا ترديدهاي جدي تر 
ديگري مواجه مي كند. مهاجرت دانش��جويان 
دانشكده برق دانش��گاه شريف، مثال روشني در 
همين زمينه است. بنابراين به نظر مي رسد ريشه 
مشكل را بايد در جاي ديگري جست وجو كرد. 
اشاره به مسائل سياس��ي -كه غالباً مورد علاقه 
مخالفان نظام جمهوري اس��لامي اس��ت- نيز 
نمي تواند گره ماجرا را باز كند چراكه اولاً در سابقه 
قاطبه دانشجويان مهاجرت كننده به خارج كشور، 
اثري از فعاليت هاي سياسي و ضدنظام نيست و 
ثانياً قاطبه مهاجرت كنندگان در دوري از وطن، 
مكرر براي كشورش��ان اب��راز دلتنگي مي كنند. 

دانشجو اساساً با كار علمي س��ر و كار دارد و اگر 
فضاي فعاليت پژوهشي وي در اينجا فراهم باشد، 
بيخيال وطن نخواهد شد. اين البته همه مسئله 
نيست. بعد مهم ترين موضوع شايد مسئله اشتغال 
باش��د. آمار بيكاري فارغ التحصيلان تحصيلات 
تكميلي طي س��ال هاي اخير س��ر به فلك زده 
است. بهمن ماه سال گذشته، محمدحسن اميد، 
معاون وزير علوم به آمار خيره كننده اي در همين 
زمينه اشاره كرده است و مي گويد:»امروز 50هزار 
دانش آموخته بيكار در مقطع دكتري داريم كه 
سالانه 30هزار نفر نيز به اين آمار اضافه مي شود، 
درحالي ك��ه وزارت علوم به عنوان دس��تگاهي 
كه بيش��ترين جذب را در اين زمينه دارد، تنها 
مي تواند 2هزار هيئت علمي را در س��ال به كار 

گيرد.«
اميد در ادام��ه حرف هايش به موضوعي اش��اره 
مي كند كه آن را مي ت��وان علت العلل مهاجرت 
نخب��گان ب��ه خ��ارج از كش��ور دانس��ت. وي 
مي گويد:»بايد به سمت مهارتي كردن رشته ها 
برويم و مردم نيز بدانند كه ديگر مدرك تنها به 
دردش��ان نخواهد خورد... ما چاره اي نداريم كه 
به سمت رش��ته هاي مهارتي برويم تا دانشجو را 
براي بازار كار تربيت كنيم!« واقعيت آن است كه 
نظام آموزش عالي در كشور ما، نيازمحور نيست 
و مسئولان براي حل اين معضل البته كمي! دير 
به فكر افتاده ان��د. در نظام آموزش��ي نيازمحور، 

مديريت آموزش عالي از ابتداي فرآيند پذيرش 
دانش��جو مي داند او را براي رفع كدام نياز كشور 
پذيرش كرده، س��يلابس هاي دروس مورد نياز 
براي آموزش وي چيست؟ به عنوان مثال، طبق 
آمارهاي رسمي هم اكنون 54 درصد دانشجويان 
كشور در حوزه علوم انساني تحصيل مي كنند و 
كسي نيست بگويد چنين مدلي از توزيع جمعيت 
دانشجويي كشور بر اساس كدام نيازسنجي علمي 

و ميداني انجام شده است؟
از سوي ديگر، ۸0 درصد دانش��جويان كشور را 
دانش��جويان حوزه علوم انس��اني و پايه تشكيل 
مي دهند. به راس��تي ك��دام تصمي��م منطقي 
پشت چنين واقعيتي وجود دارد؟ چيزي غير از 
سهم خواهي دانشگاه هاي مختلف دولتي، پولي، 
آزاد، پيام نور، علمي-كارب��ردي و غيره و غيره؟ 
روشن است كه در چنين شرايطي، دانشجويان 
مستعد نيز كار پيدا نخواهند كرد و لاجرم به اميد 
شرايط ش��غلي بهتر، جلاي وطن را بر حضور در 
آن برمي گزينند. از اين نظر، رهبر انقلاب را بايد 
مهم ترين فردي دانست كه از سال ها پيش، پيگير 
نيازمحور كردن آموزش عالي در كشور بوده است. 
تدوين نقشه جامع علمي كشور اساساً با رويكرد 
نيازمحور كردن آموزش عالي در سطح كشور و 
با پيگيري هاي مصرانه ايشان انجام شده است. 
چكيده و نتيجه نقشه مذكور نيز تعريف 47 طرح 
كلان ملي متناس��ب با نيازهاي كشور و تدوين 

نقشه آمايش آموزش عالي در شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي بوده است. 

قرار ب��وده در فرآيند اجراي 47 ط��رح مذكور، 
دانشجويان تحصيلات تكميلي مهم ترين نقش 
را ايفا كرده، ضمن تعريف رساله و پايان نامه هاي 
خود روي اين طرح ها، به كارورزي در آنها پرداخته 
و در قبال آن پول دريافت كنند. پياده شدن چنين 
سيستمي طبيعتاً بايد ضمن حل مسئله ارتباط 
صنعت و دانشگاه، زمينه اشتغال فارغ التحصيلان 
را فراهم كند. طي س��ال هاي گذشته اما عمده 
طرح هاي مذكور تعطيل شده است. واقعيت تلخي 
كه بارها تذكر رهبر انقلاب را در پي داشته است. 
دكتر كبكانيان، قائم مقام س��تاد راهبري اجراي 
نقشه جامع علمي كشور تابستان 94 در همين 
زمينه گفته است:»متأسفانه غالب طرح هاي كلان 
ملي تقريباً متوقف شده و در حال حاضر از مجموع 
47 طرح كلان ملي فناوري تنها هفت طرح كلان 
از حمايت مالي نسبي برخوردار است.« وضعيت 

اكنون نيز تغيير قابل توجهي نكرده است. 
اين در حالي اس��ت كه فعال شدن حداقل 500 
دانش��جوي تحصيلات تكميلي روي هر يك از 
آن طرح ها،مي تواند پتانسيل تعريف طرح هاي 
حاشيه اي متعدد ديگري را فراهم كرده و نتايج 
فوق العاده اي براي جامعه علمي كش��ور داشته 
باش��د. مس��ئله آمايش آموزش عالي كشور هم 
متأسفانه هنوز به س��رانجام مشخصي نرسيده 
است. روش��ن اس��ت كه در چنين ش��رايطي، 
دانشجويان مس��تعد فاقد رابطه و نفوذ سياسي، 
به اميد كسب جايگاه شغلي متناسب با تخصص 
خود، مهاجرت را بر ماندن در خاك وطن ترجيح 
مي دهند. در همين فضا، افراد ديگري احساس 
مي كنند چون ژن آنها خيلي فوق العاده اس��ت، 
موفق به تاسيس چندين ش��ركت بزرگ و پول 
روي پول گذاشتن مي ش��وند.انگار دانشجويان 
پرشماري كه هر سال دست به مهاجرت مي زنند، 
ژنشان معيوب است. با اين نگاه، مريم ميرزاخاني 
هم مي تواند يكي از همان ژن هاي معيوب باشد! 
خلاصه سخن آنكه نيازمحور كردن آموزش عالي، 
زيربنايي تري��ن راه حل جلوگي��ري از مهاجرت 

دانشجويان ايراني به خارج از كشور است. 

محسن فرهادي
   گزارش 

نياز محور كردن آموزش عالي و جلوگيري از مهاجرت دانشجويان

ژن هاي خوب مي روند يا مي مانند؟!

ما هم بازي!
 سميه عظيمي

از س��ر تا ته دانش��گاه به غايت يك ش��هر فاصله بود؛ هر چند 
س��اختمان كلاس��ي چندان چنگي ب��ه دل نمي زد ام��ا دار و 

درخت هاي محوطه دانشگاه خوب حالمان را عوض مي كرد. 
بعد از كلاس با بچه ها راه مي افتادي��م توي خيابان هاي داخل 
محوطه و ق��دم مي زدي��م، درخت��ان كاج، چمن ه��اي زياد، 

نيمكت هاي چوبي و... 
كمي پايين تر از محوطه كلاس ها، س��الن ورزش��ي بود، سالن 
ورزشي پسرها. يك سالن داشتند با يك محوطه باز مخصوص 
فوتبال؛ فوتبال روي چمن. جا زياد بود و دانشجوها هم فراوان. 
مسابقات فوتبال هم از همه بيش��تر طرفدار داشت. گاهي كه 
مسابقه اي برقرار بود، صداي س��وت و كف و هورا تمام محوطه 
دانشگاه را پر مي كرد. ما البته فقط صداها را مي شنيديم و گاهي 
هم اگر به پايان مسابقه برمي خورديم، پسرها را مي ديديم كه 
با لباس ورزشي و خوشحال و ناراحت از برد يا باختشان راهي 

در ورودي بودند. 
براي ما دخترها هم سالن ساخته بودند اما سالنش بيشتر شبيه 
يك حياط كوچك بود با س��قف. يكي دو تا وس��يله هم بيشتر 
نداشت. دو تا سبد براي بسكتبال و چند تا توپ واليبال. دريغ از 

يك ميز تنيس يا دارت يا... 
براي ورزش كه نبود؛ تمام تلاششان را كرده بودند همين يكي 
دو واحد تربيت بدني را بگذرانيم و برويم. كسي به اين فكر نكرده 
بود كه شايد در ميان دختران دانشجو، ورزشكار هم باشد؛ آن 

هم رشته دو. 
مربي تربيت بدني هم چندان علاقه اي به اينكه ببيند كس��ي 

چيزي بلد هست يا نه نداشت. نمره اي مي داد و مي رفت. 
گاهي كه پسرها را در حال ورزش مي ديد حسودي اش مي شد؛ 
مهسا، همكلاسي ام. در دوران دبيرس��تان برنده مسابقات دو 
دختران شده بود و حالا مي خواست ورزشش را در دانشگاه هم 

ادامه بدهد اما... 
هر چقدر هم رفت و حرف زد كه مسئولان فكري برايش بكنند، 
راهي از پيش نبرد. روزهايي كه كلاس تربيت بدني داش��تيم، 
تمام دور سالن را مي دويد تا حرصش را خالي كند. او تمرين هاي 
خودش را داش��ت اما خب ورزش كردن در سالن دانشگاه هم 
برايش جالب بود. به خصوص وقتي مي ديد پسرها با چه ذوق 
و ش��وقي ورزش مي كنند و هيجان دارند. دلش مي خواس��ت 
از اين مسابقه ها براي دختران هم برگزار ش��ود و او هم بتواند 
توانايي هايش را نشان دهد.  يك روز حوصله اش سر رفت و بعد 
از كلاس با همان لباس ورزشي در محوطه دانشگاه شروع كرد 
به دويدن. هر چند مسئولان اعتراض و پسرها هم كلي متلك 

نثارش كردند اما بالاخره كار خودش را كرد. 
ترم بعد كه يكي دو نفر عين مهسا وارد دانشگاه شدند و با اصرار 
خواستند در رقابت هاي دانشجويي ش��ركت كنند، مسئولان 
مهس��ا را هم صدا كردند و نامش را براي ش��ركت در مسابقات 
نوشتند.  وقتي بنر برنده شدنش را روي سردر ورودي دانشگاه 

زدند، ديگر نه از متلك خبري بود و نه از اعتراض. 

برترين متخصص حشره شناسي و 
فيلوژني را  به کشور خوشامد نگفتيم!

14، 15س��ال پي��ش كه ت��ازه در 
دانشگاه تهران استخدام شده بودم، 
دانشجويي داش��تيم كه از همان 
ابتدا مي شد فهميد با ديگران فرق 
مي كند. حسين، دانشجويي بود از 
يكي از شهرستان هاي شرق كشور؛ 
فردي مؤدب ، با علاقه و محكم در 
يك كلام همه چيزتمام.  كارشناسي 
را تمام كرد و براي كارشناسي ارشد 
به دانش��گاه شهيدبهش��تي رفت. 
بعد هم تقاضاي بورس��يه به مركز 
تبادلات دانش��گاهي آلمان را داد و يك ضرب بورس دكتراي 
دانشگاه بن در رشته حشره شناسي را گرفت. با او مرتب در تماس 
بودم. مدام در مورد استخدامش در دانشگاه مي گفتيم. او خيلي 
علاقه داشت كه در دانشگاه تهران استخدام شود. براي استادي 
هيچ چيزي كم نداشت.  بالاخره از او خواهش كردم درخواست 
استخدام بدهد. به ايران آمد، سخنراني كرد. در آن زمان من در 
فرصت مطالعاتي خارج از كشور بودم. گزارش سخنراني اش را 
به من داد كه چگونه با او رفت��ار كردند. او خودش فهميد كه به 
قول فرنگي ها Welcome  نيست.  به ايران آمدم و با همكاران 
صحبت كردم. ديدم همه مِن مِن مي كنند. ديدم از اين مي ترسند 
كه او جايشان را تنگ كند. حتي براي آنكه جلويش را بگيرند، 
فرد ديگري را با عجله اس��تخدام كردند تا بهانه كنند كه ديگر 
به تخصص او نيازي نيست. اگرچه ميان ماه من با ماه گردون، 
تفاوت از زمين تا آسمان بود! يك روز به حسين تلفن كردم تا از 
او براي شركت در يك برنامه علمي دعوت كنم. برايم توضيح داد 
كه در اشتوتگارت شغل دائم به عنوان مدير كلكسيون پروانه ها 
و آزمايشگاه تحقيقاتي سيس��تماتيك مولكولي گرفته است. 
من مي دانم پيداكردن شغل در حشره شناسي در اروپا و امريكا 
بسيار سخت است. در آلمان اگر چنين شغلي را به يك خارجي 
و ايراني بدهند، معنايش اين است كه او حداقل 10سر وگردن 
از بقيه بلندتر بوده است. نمي دانستم به او تبريك بگويم يا نه. 
اما مي دانستم كه بايد به كشورم تسليت بگويم. بعد از 15سال 
خدمت در دانشگاه تهران نااميد از اينكه نتوانستم برجسته ترين 
متخصص حشره شناسي و فيلوژني كشور را به ايران بازگردانم، 

در اتاق كوچكم فقط اشك ريختم. 
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